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 § 157 MÖTETS LAGLIGHET OCH BESLUTFÖRHET 

Kommunstyrelsen § 157/16.10.2024  
Enligt 23 § 2 mom i kommunallag för landskapet Åland är kommunstyrelsen, en nämnd, 
en kommitté och en direktion beslutför då minst hälften av ledamöterna är närvarande. 
 
Möteskallelse med föredragningslista och bilagor har skickats åt medlemmar och 
ersättare i kommunstyrelsen jämte fullmäktiges ordförande och viceordförande.  
 
Beslut:  
Kommunstyrelsens möte konstateras lagligt sammankallat och beslutfört.  
 

§ 158 PROTOKOLLJUSTERARE 

Kommunstyrelsen § 158/16.10.2024  
 
Om protokollet justeras enligt turordning står Magnus Lundell och Malin Olofsson på tur. 
Protokollet justeras i mån av möjlighet omedelbart efter sammanträdets avslutande. 
 
Beslut:  
Till protokolljusterare utses Magnus Lundell och Malin Olofsson. 
 

§ 159 GODKÄNNANDE OCH KOMPLETTERING AV FÖREDRAGNINGSLISTA 

Kommunstyrelsen § 159/16.10.2024  
Anmälan av eventuella förslag till ändringar eller tillägg i föredragningslistan. 
 
Beslut:  
Föredragningslistan godkänns utan ändringar eller tillägg. 
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§ 160 DELGIVNING: TILL KÄNNEDOM 

Kommunstyrelsen § 160/16.10 .2024  
 
Följande delges kommunstyrelsen till kännedom: 
 

- Omsorgsnämndens protokoll nr 7, 7.10.2024 
 

- Trafikrådets möte, protokoll 2, 24.09.2024 
- Norra Ålands äldreråds möte, protokoll 3, 12.9.2024 

 
- ÅLR, beslut, Jordförvärv (ÅLR 2024/5517), beviljas 
- ÅLR, beslut, Fastställande av basbelopp för landskapsandelar för kommunernas 

utbildningsverksamheter år 2025 (ÅLR 2024/6650) 
- ÅLR, beslut, Fastställande av basbelopp för landskapsandelar för kommunernas 

kulturverksamhet år 2025 (ÅLR 2024/6712) 
- ÅLR, beslut, Fastställande av basbelopp för landskapsandelar för driften av socialvården och 

socialtjänsten 2025 (ÅLR 2024/6777) 
 

- Samrådsdelegationen för beredskapsärenden, Beredskapsövning 2024 
- Inbjudan, Avstämning med arbetsgruppen för att modernisera kommunallagen 

 
- Kallelse skärgårdsnämnden 30.10 

 

- Info från senaste samråd ÅKF/ÅLR 
 

- Utvecklingen av beskattningsbara inkomster aug 2023 tom aug 2024 
 

- Besök av social- och hälsovårdsministern 1.11 
- Skärgårdens k.dir:ar, träff med infrastrukturministern 15.11 

 
- Kommundirektörers skrivelse till LR om övervakningen inom utbildningsområdet 
- Skärgårdskommunernas skrivelse till LR med synpunkter om infrastruktur och trafik 
- Skärgårdskommunernas synpunkter rörande effekter av äldreomsorgsavgifter 

 
- Ålands Gymnasium, uppsägning av LIA-avtal 

 

- ÅKF, seminarium för förtroendevalda, Godby 28.10 
 

- Depositionsavtal 15.10-15.1, k.dir 
 

- ÅLR och räddningsmyndigheten; Övergripande räddningsplan 
 

- Försörjningsberedskapscentralen; Bygglovsuppgifters offentlighet 
 

Kommundirektörens förslag: 
Kommunstyrelsen tecknar delgivningarna till kännedom. 
 

Beslut:  
Enligt förslag. 
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§ 161 AVTAL: VÅRDINFORMATIONSSYSTEM VIS 

Omsorgsnämnden § 58/07.10.2024  
Ett arbete med ett nytt vårdinformationssystem pågår inom Ålands häls- och sjukvård, 
ÅHS. Under 2025 kommer ÅHS att köpa in journalsystemet Cambio Cosmic. Detta medför 
att dagens externa journal via Abilita kommer att upphöra. För att framledes ha möjlighet 
att dela patientinformation genom systemet Cosmic Link behöver Vårdö kommun avropa 
Cosmic innan den 31 oktober 2024. Att nu avropa Cosmic är även en förutsättning för att 
medverka i förstudien för Cambio Viva, kommunernas nya journalsystem, vilket behövs 
framledes för gemensamt arbete i Cosmic Link.  
 
De som avropar betalar en förvaltningsavgift till Åda på 10 000/år samt delar solidarisk på 
licenskostnaden till Cambio på 106 000€/år. Licenskostnaden är personlig vilket innebär 
att kostanden om 106 000€ fördelas mellan antal licenser på Åland. Hittills har ca 300 
licenser avropats, vilket innebär en licenskostnad om ca 353 euro/styck. Uppskattningsvis 
ökar antalet avrop på licenser och kostnaden per licens minskar. Kostnaden för Vårdö 
kommun uppskattas till 14239€ för förvaltningsavgift samt 12 licenser för varje anställd 
närvårdare.  
 

Äldreomsorgsledarens förslag:  
Att Vårdö kommun avropar Cosmic och ingår med 12 licensandelar. Ärendet förs vidare 
till kommunstyrelsen.  
 

Omsorgsnämndens beslut:  
Omsorgsnämnden ställer sig positiv till avropande på Cosmic, att ingå med 12 licens-
andelar samt för medverkande på förstudien till Viva. Förvaltningsavgiften till Åda bör 
vara proportionerlig till kommunens storlek. Ärendet vidareförs till kommunstyrelsen. 
 

Kommunstyrelsen § 161/16.10.2024  
Ålands Hälso- och Sjukvård ÅHS har sedan 2017 utrett, undersökt och på olika sätt 
upphandlat ett nytt vårdinformaitonssystem för ÅHS behov.  
 

De åländska kommunerna tillfrågades i inledningsskedet av processen om de önskade 
vara delaktiga i upphandlingen, eftersom befintligt vårdinformationssystem också till viss 
del betjänar kommunerna när det gäller patienter/klienter som sjukvården skriver ut och 
som överförs till t ex periodplats på ett kommunalt äldreboende eller som bedöms ha rätt 
till hemservice. Informationen som överförs, förutsatt  att patienten/klienten gett sitt 
medgivande till det, är uppgifter om mediciner och viss annan information som är 
nödvändig för den regelbundna omsorgen om personen när denna överförs till den 
kommunala äldreomsorgen eller socialvården. Samtliga åländska kommuner meddelade 
inför upphandlings- och urvalsprocessen intresse för att vara med som avropande parter 
till en begränsad del av systemet som senare kommit att benämnas Kommun-VIS.  
 

Under försommaren ingick ÅDA Ab, som upphandlande part för ÅHS och de åländska 
kommunerna, avtal med den svenska leverantören Cambio för vårdsystemet COSMIC. 
Upphandlingen skedde i form av ett sk dialogförfarande, efter att andra leverantörer 
konstaterats inte kunna uppfylla ställda krav. COSMIC kommer huvudsakligen att vara 
ÅHS system, ÅHS uppskattas stå för över 90 % av kostnaderna för COSMIC.  
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Den kommunala delen av systemet består i att kommunerna ges tillgång till sådana delar 
av patientjournalerna som är nödvändiga för att kommunerna skall kunna utföra de 
uppgifter inom socialvården eller äldreomsorgen som definieras i Socialvårdslagen för 
Landskapet Åland, och för att övergången från sjukvård till socialvård eller äldreomsorg ur 
patientens/klientens perspektiv skall kunna ske så smidigt som möjligt och så att patient-
säkerheten inte i något skede äventyras. 
 
Som bilaga bifogas huvudavtal och tjänsteavtal för COSMIC, som alla avropande parter 
förväntas ta ställning till. Avtalen är omfattande och invecklade, och hänvisar ytterligare 
på ett flertal punkter till villkor i ramavtal för offentliga IT-tjänster. Enhetspriserna anses 
vara affärshemligheter, och de prisindikationer som getts är beroende av antal avropande 
parter som omfattar avtalsförslaget.   
 
Kommundirektörens förslag: 
Kommunstyrelsen beslutar i enlighet med omsorgsnämndens förslag att avropa vård-
informationssystemet Cosmic, förutsatt att minst 80 % av Ålands kommuner och 
kommunalförbund gör detsamma och att förvaltningsavgiften är proportionerlig, och 
befullmäktigar kommundirektören att då slutligt utforma och underteckna de nödvändiga 
avtalen med Cambio samt att meddela Åda Ab det uppskattade antal licenser till tolv. 
 
Kommunstyrelsen beslutar vidare att delta i förstudien för socialvårdssystemet VIVA och 
befullmäktigar kommundirektören att ingå eventuella avtal för deltagandet i densamma 
samt att godkänna en överenskommelse mellan deltagarna för kostnadsfördelningen som 
dock förutsätts vara proportionerlig till kommunens storlek och/eller grad av medverkan. 
 

Beslut: 
Enligt förslag. 
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§ 162 UTKÖP AV HEMSERVICENS HYRDA BIL 

Omsorgsnämnden § 61/07.10.2024  
En bil har leasats för nyttjande vid äldreomsorgens hembesök, mattransport, utflykter, 
transport till läkare och dylikt. Leasingavtalet utgår i november 2024 och en beräknad 
kostnad om 10870€ för utköp av leasingbilen är omnämnd i budget 2024.  
 
Äldreomsorgsledarens förslag:  
Att i enlighet med budget 2024 köpa ut leasingbilen 01.12.2024. Ärendet förs vidare till 
kommunstyrelsen som investeringsanslag för 2024.  
 
Omsorgsnämndens beslut:  
Enligt förslag. 

 
Kommunstyrelsen § 162/16.10.2024 

Enligt nu gällande hyresavtal (bil) utgör november 2024 den sista av 48 hyresmånader, 
varpå  bilen övertas och restvärdet om 10.866,66 euro faktureras i december 2024.  
 
Köpet omnämns i budget för år 2024 men det finns inte upptaget investeringsmedel 
specifikt för ändamålet. Inom beviljad investeringsbudgets ram finns dock utrymme.   
 
Kommundirektörens förslag: 
Kommunstyrelsen beslutar att föreslå inför kommunfullmäktige att ett belopp om 
10.866,66 euro från innevarande års investeringsbudget avsätts för köp av hemservicens 
hyrbil i enlighet med gällande avtal jämte förekommande formulering i budgetens 
verksamhetsplan.     
 
Beslut: 
Enligt förslag. 
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§ 163 UTLÅTANDE: KOMMUNFÖRBUNDET BUDGETFÖRSLAG 

Kommunstyrelsen § 163/16.10.2024 
Ålands kommunförbund rf begär synpunkter på preliminär budget och verksamhet i 
enlighet med § 26 Grundavtalet, enligt vilket  
 
"Vid beredningen av ekonomiplanen skall medlemskommunerna ges tillfälle att framlägga förslag 
till utvecklande av kommunförbundets verksamhet. Budgeten och ekonomiplanen skall i fråga om 
driftsekonomin specificeras enligt uppgift, och i fråga om investeringar enligt projekt. 
Den preliminära budgeten och ekonomiplanen för följande kalenderår skall tillställas medlems-
kommunerna före 15.09 och den godkända budgeten och ekonomiplanen före 30.11"  

 
Den preliminära budgeten för 2025 uppgår till 276.600 euro (257.300 euro år 2024).  
 
Volymen i verksamheten förväntas vara samma som under 2024, men med en tillfällig 
engångskostnad om 11.000 euro för en ny webbplats för förbundet.  
 
I verksamheten ingår allmänna prishöjningar och lönejusteringar, totalt beräknas 
höjningen till 2,7 %.  
 
Verksamheten för Kommunala avtalsdelegationen (KAD) regleras av avtalet med Jomala 
kommun och beräknas öka med 4,1 %. 
 
Kostnaderna för Vårdö kommun förväntas öka med 734,36 euro till 7.305,81 euro.  
 
Noteras även att kommunförbundet har på gång ett allmänt strategidokument.  
 
Kommundirektörens förslag 
Kommunstyrelsen understöder föreslagna målsättningar för Ålands kommunförbund 
2025. Det finns ett ständigt behov av faktabaserad information och av att utveckla 
kompetensen bland de förtroendevalda. Beträffande KAD finns anledning att påminna  
om betydelsen av bred förankring i det arbete som bedrivs inför avtalsförhandlingar.  
 
Beslut: 
Enligt förslag. 
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§ 164 UTLÅTANDE: KOMMUNALFÖRBUND OASENS BUDGETFÖRSLAG 

Kommunstyrelsen § 164/16.10.2024 
Oasen boende- och vårdcenter kf har inkommit med förslag till budget och verksam-
hetsplan 2025 samt ekonomiplan 2026-2027. Medlemskommunerna ges möjlighet att 
inkomma med synpunkter över förslaget.  
 

Förbundsstyrelsen har beslutat att ge förvaltningen i uppdrag att minska nettokost-
naderna med 75.000 euro, vilket inte tagits med i budgetförslaget.  
 

Verksamhetskostnaderna (netto) i förslaget budgeteras totalt till 5.695.879 euro, vilket 
således blir 5.620.879 euro efter den begärda nettokostnadssänkningen.  
 

Investeringsanslagen uppgår till 528.000 euro och finansieras till fullo genom lån.  
 

Det framkommer av budgetförslaget att Oasen, tillsammans med ägarkommunerna, 
utreder möjligheter att organisera verksamheten enligt värdkommunmodell eller 
eventuellt öka ESB-tjänsterna enligt ägarkommunernas behov.  
 

För en plats på Oasen betalar medlemskommunerna grundavgift, driftsavgift och andel i 
avskrivningar. Icke-medlemskommuner betalar grundavgift samt driftsavgift.  
 

Grundavgiften betalas av den som nyttjar platsen. Icke nyttjad plats debiteras ägar-
kommunen. I dagsläget finns inget transparent eller rättvist system för vilken kommuns 
plats som hyrs ut om en annan kommun vill hyra en plats. Det är således oklart vilken 
ägarkommun som hamnar på att belastas ekonomiskt av icke nyttjade platser.  
 

Grundavgiften beräknas 2025 vara 43,67 euro per dag (2024: 41,07 euro per dag). I 
grundavgiften ingår allmän förvaltning, fastighetskostnader och finansiella kostnader.  
 

Driftsavgiften betalas enligt nyttjade vårddygn. Driftsavgiften faktureras i förskott och kan 
regleras under året eller senast vid slutregleringen. Driftsavgiften är olika beroende på 
vårdform (effektiverat serviceboende, institutionsplats och demensplats).   
 

Vårddygnsavgiften för institution beräknas till 298,06 euro och demens till 264,86 euro. 
Motsvarande belopp enligt budget 2024 uppgår till 284,05 euro respektive 254,43 euro.  
 

Avskrivningarna betalas enligt ägarandelar. Ett förskott debiteras för avskrivningarna.  
 

Antalet årsverken beräknas öka marginellt, från 74,46 i budget 2024 till 74,96 i budget 
2025. Till detta tillkommer sedan vikarier och inhoppare för personal i korttidsfrånvaro. 
I budgetförslaget finns även angivet att planer finns på ett demenscenter och att land-
skapsregeringen beviljat 113.872 euro i stöd för det samt att en projektledare anställts. 
 
Oasen har tidigare meddelat att de behöver en grundkassa på som lägst ca 200.000 euro 
för att hantera månatliga fluktuationer och eventuella oförutsedda händelser. Utgående 
från budgetförslaget förväntas likvida medel uppgå till runt 475.000 euro vid årets slut. 
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Kommundirektörens förslag 
Kommunstyrelsen konstaterar att förslaget till budget innebär en kostnadsökning 
om ca 3,6 % eller ca 200.000 euro jämfört med budget 2024, att dygnspriserna ökar 
med mellan 3,86 % och 4,93 %, och att grundavgiften föreslås öka med 6,33 %. 
Kommunstyrelsen ger som sitt utlåtande att Oasen bör sträva till att hålla nere på 
kostnadsutvecklingen och avgifterna samt att förtydliga de ekonomiska sambanden.   
Principerna för uthyrning av ledig plats och erläggande av grundavgift för icke nyttjad 
platsandel måste klargöras.   
Även förbundets skuldsättning som följd av underhållsåtgärder på fastigheten oroar.  
 
Beslut: 
Enligt förslag. 
  
 

  



VÅRDÖ KOMMUN                           PROTOKOLL                              NR 11/16.10.2024 

KOMMUNSTYRELSEN                                                                                                     Sida 11 

 
 

  Justerares signering:  
  Vidimering av kopia: 

§ 165 UTLÅTANDE: KOMMUNALFÖRBUND KST BUDGETFÖRSLAG 

Kommunstyrelsen § 165/16.10.2024 
Kommunernas socialtjänst k.f. har sänt förbundsstyrelsens förslag till budget och 
ekonomiplan för åren 2025-2027 till kommunerna för utlåtande.  
 
Verksamhetskostnaderna ökar enligt förslaget med 4 % eller 1,43 ME jämfört med 
ordinarie budget för 2024, samt med 8,8 % eller 3,01 ME med jämfört med bokslut 2023.  
 
Kommunandelarna förväntas öka med 1,62 ME jämfört med budget 2024 eller 2,93 ME, 
motsvarande 10,2 %, jämfört med bokslut 2023.  
 
Jämfört med bokslut 2022 ökar kommunandelarna med ca 5 ME, motsvarande 19 %. 
 
I budgetförslaget för år 2025 finns investeringar för 1,1 ME. Lånen ökar med 0,8 ME.  
Under planåren tar förbundet upp investeringskostnader för ca 5 ME per år. Den största 
investeringen avser Svedgränd.  
 
Vårdö kommuns totalkostnader väntas uppgå till 414.594 euro (397.870 år 2024, +4,2 %).  
 
Fördelningen av kommunandelarna är dock endast preliminär i detta skede, eftersom 
fördelningsberäkningarna är gjorda på uppgifter för skattekraft och antal invånare från år 
2022. Uppgifterna ska uppdateras med motsvarande uppgifter för 2023 då dessa har 
fastställts. Till bokslutet 2025 kommer 2024 års uppgifter att användas. 
  
Kommundirektörens förslag: 
Kommunstyrelsen konstaterar att förbundsstyrelsens förslag till budget följer de ramar 
som blev resultatet av fjolårets stämma.  
 
Den successiva ökningen av kommunandelarna över tid har dock varit snabbare än 
ökningen av landskapsandelen för socialvården, vilket lett till att kommunerna med egna 
skattemedel finansierar en allt större andel av KST:s verksamhet. Kommunandelen stod i 
bokslut 2023 för 83,5 % av förbundets verksamhetskostnader, finansiella intäkter och 
kostnader och avskrivningar. I förslaget till budget för 2025 står kommunandelarna för 
84,5 % av motsvarande poster. 
 
Vårdö kommun framför att förbundets kostnader och ägarkommunernas andelar i 
desamma inte kan få fortsätta att öka mer än vad andra kostnader tillåts göra i de 
enskilda kommunerna och kommunsektorn i stort och mer än erhållen motfinansiering.  
 
Beslut: 
Enligt förslag. 
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§ 166 UTLÅTANDE: KOMMUNALFÖRBUND NÅUD BUDGETFÖRSLAG 

Kommunstyrelsen § 166/16.10.2024 
 
Förbundsstyrelsen för Norra Ålands Utbildningsdistrikt har behandlat förslag till budget.  
 
Enligt gällande grundavtal för NÅUD skall förslag till budget delges medlemskommunerna 
senast 30.9, och förbundsfullmäktige skall anta en budget för nästkommande år och en 
ekonomiplan för de två år som följer på budgetåret senast den 30.11. 
  
Förvaltningens flytt till nya lokaler leder till inbesparingar och ekonomichefsfunktionen 
budgeteras nu som en köpttjänst istället för personalkostnad. Elevantalet i Godby 
Högstadieskola (GHS) ökar till höstterminen år 2025 då åk 7 utökas med en parallellklass 
till. Trots detta minskar timläraresursen totalt sett, och kostnaden per elev minskar enligt 
förslaget från 17.568 euro till 17.099 euro.  
 
Den största utökningen av NÅUDs budget härrör ökat elevantal från tio till 14 elever i 
träningsundervisningen och från sju till nio elever i specialfritidshemmet.  
 
I budgeten ingår även förslag om köp av talterapitjänster från Mariehamns stad till en 
kostnad om ca 24.000 euro för distriktet.  
 
En arbetsgrupp inom NÅUD har tagit fram en långsiktig renoverings- och underhållsplan 
för fastigheten vilken är beaktad i budgeten och ekonomiplanen. 
 
Vårdö kommuns totalkostnader väntas uppgå till 147.737 euro (210.086 år 2024, -30 %). 
 
Kommundirektörens förslag: 
Kommunstyrelsen noterar och uppskattar det faktum att kostnaderna per elev i Godby 
högstadieskola minskar något inför 2025 och uppmanar förbundet att eftersträva en 
rimlig kostnadsnivå per elev trots variationer i elevantal under ekonomiplaneperioden. 
Det bör närmare redogöras för hur föreslagna investeringar förväntas påverka medlems-
kommunernas betalningsandelar samt huruvida det planeras för eventuell upplåning.  
NÅUD uppmanas att inte budgetera för talterapitjänster med motiveringen att talterapi 
sorterar under hälso- och sjukvården och bör tillhandahållas och bekostas via ÅHS.  
 
Beslut: 
Enligt förslag. 
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§ 167 ÖVERFÖRING AV OASEN K.F TILL JOMALA KOMMUN 

Omsorgsnämnden § 62/07.10.2024  
Vårdö kommun har mottagit ett avtalsutkast för framtida överföring av Oasen till Jomala 
kommun. Se bilaga c och d. Vårdö kommun ska ge sitt utlåtande efter kommunstyrelsens 
möte 16.10.2024.  
 
Äldreomsorgsledarens förslag:  
Omsorgsnämnden diskuterar avtalet och för vidare synpunkterna till kommunstyrelsen.  
 
Omsorgsnämndens beslut:  
Att föreslå inför kommunstyrelsen att Vårdö kommun begär förlängning av remissvaret 
till sista november. 

 
Kommunstyrelsen § 167/16.10.2024 

Jomala kommunstyrelse har genom beslut av den 16.09.24 § 185 sänt ett utkast till avtal 
angående överföring av Oasen boende- och vårdcenter kf till Jomala kommun.  
 
Avtalet går ut på att medlemskommunerna skulle sälja sina andelar till Jomala kommun 
som därefter avvecklar kommunalförbundet och tar över som huvudman. Under en 
övergångsperiod har varje kommun rätt att nyttja samma antal platser som idag och 
under denna period tillämpas samma kostnadsfördelning. Från ett specificerat datum i 
framtiden ändras det antal platser som kommunerna köper till en ny fördelning som 
respektive kommun kan bestämma. Jomala kommun förbinder sig att sälja platserna till 
självkostnadspris. Kommunen kan bestämma antal platser samt vilken typ av plats man 
vill ha och alla kommuner betalar sedan enligt antal beställda platser, inte nyttjade dito.  
 
Hur lång övergångsperioden är definieras inte i detta skede, men utgångspunkten tycks 
vara att låta övergångsperioden löpa till någon gång under år 2026. Om kommunen 
önskar färre institutionsplatser kan dock detta tillämpas omgående, enligt avtalsförslaget. 
 
Efter övergångsperioden ska antalet platser som kommunen köper kunna förändras, i 
enlighet med det antal som kommunen angivit inför avtalets ingående. Från detta skede 
betalar varje kommun för sitt antal beställda platser och inte per nyttjade vårddygn. 
 
Enligt det föreslagna förfarandet skulle övriga medlemskommuner förbinda sig att sälja 
sina platsandelar till Jomala till bokföringsvärde, varefter Jomala skulle upplösa förbundet 
enligt villkoren i grundavtalet, då med ensam bestämmanderätt, och överföra tillgångar 
och personal till kommunen.  
 
Avtalsutkastet omfattar heller ingen konstruktion för medbestämmande eller inflytande 
över ekonomin eller förvaltningen av verksamheten om Jomala kommun övertar Oasen, 
vilket innebär att bestämmanderätten skulle utövas enbart av Jomala kommun. 
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Den föreslagna kostnadsfördelningen efter övergångsperioden innebär att varje kommun 
bär hela kostnaden för sina beställda platser även ifall dessa inte nyttjas av kommunen, 
vilket förväntas leda till högre kostnad för icke nyttjad plats jämfört med inom Oasen.  
 
Det framkommer inte av det föreslagna upplägget huruvida en kommun som tillfälligt 
behöver fler platser kan hyra in sig på en annan kommuns lediga platser eller inte och hur 
detta i så fall i praktiken ska gå till. Det bör inte vara förbehållet Jomala att fritt hyra ut 
andra kommuners platser med mindre än att hyresavgiften för platsen då tillfaller den 
kommun som äger den plats som hyrs ut. 
 
Jomala vill att varje medlemskommun redan nu meddelar sitt behov av antal ESB-, 
institutions- och demensplatser, som man i och med avtalets ingående alltså förbinder sig 
att tills vidare betala för oavsett ifall platserna sedan nyttjas eller inte.  
 
I dagens läge äger Vårdö kommun en (1) av nominellt 67 platsandelar i kommunalför-
bundet Oasen. Bokföringsvärdet för andelar i Oasen uppgår till 24.341 euro per plats. 
Det finns dock anledning att tro att angivet bokföringsvärde ligger långt under vad som 
kan betraktas som ett reellt eller marknadsmässigt värde på de totala tillgångarna. 
 
Det presenterade avtalsutkastet uppfattas i det här skedet främst som en beskrivning av 
det tänkta förfarandet och upplägget och inte som ett egentligt förslag till avtal.  
 
Jomala kommun bör överväga att göra olika avtal gällande dels överlåtelsen och över-
gångsperioden, dels den efterföljande försäljningen av platser, för tydlighetens skull.  
 
Det föreslagna upplägget är villkorat med att alla berörda kommuner godkänner avtalet. 
 
Kommundirektörens förslag  
Kommunstyrelsen beslutar enligt omsorgsnämndens förslag att Vårdö kommun begär 
förlängning av svarstiden kring avtalsutkastet till den sista november.  
 
Kommunen förhåller sig försiktigt positiv i sak till tanken på att sälja sin platsandel i 
Oasen, men det finns ett flertal av de mest grundläggande villkoren i Jomalas utkast till 
avtal som man anser att de behöver klargöras innan man kan ta ställning till upplägget.  
 
Vårdö kommun uppskattar sitt behov av platser vid Oasen till ”enstaka”, men anser att 
fördelning mellan ESB, Institution eller Demens inte alls kan göras definitivt i förväg.  
 
Vanliga ESB-platser kan alla enskilda kommuner köpa och sälja fritt av varandra medan 
institutions- och demensplatser är vad som skulle behövas ordnad tillgång till framgent.  
 
Beslut: 
Enligt förslag, med tillägget att Vårdö begär tillsättande av en politisk arbetsgrupp för 
nuvarande medlemskommuner för att diskutera och förhandla kring upplägget.  
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§ 168 ÖVERFÖRING AV NÅUD/GHS TILL FINSTRÖMS KOMMUN 

Kommunstyrelsen §48/ 21.2.2024 
Finströms kommunstyrelse har vid sitt möte den 31.1.2024 beslutat att uppmana de 
övriga norråländska kommunerna att utse representanter till en arbetsgrupp som ska 
utreda det framtida upplägget för NÅUD med hänvisning till mötet som hölls den 
5.9.2023. Representanterna bör ha tillräckliga fullmakter att föra diskussionerna framåt. 
Finström utsåg kommundirektören och kommunstyrelsens ordförande till sina represen-
tanter. Planen är att Finström sammankallar till ett första möte inom mars månad. 
 

Vik.kommundirektörens förslag: 
Vårdö kommunstyrelse utser två representanter till arbetsgruppen. 
 

Beslut: 
Kommunstyrelsen utser kommunstyrelsens ordförande Fanny Sjögren-Grunér och 
Kommunfullmäktiges ordförande Matilda Björklund till Vårdös representanter i 
arbetsgruppen. 
 

Kommunstyrelsen § 112/12.6.2024  
Arbetsgruppen för NÅUD har träffats tre gånger varav Vårdö varit representerade vid 
samtliga. Arbetsgruppen har vid sitt möte den 4.6.2024 kommit överens om att gruppen, 
inför kommunerna, föreslår att överförandet av den verksamhet som idag bedrivs inom 
ramen för kommunalförbundet Norra Ålands Utbildningsdistrikt till en värdkommun 
under Finströms kommun utreds vidare under hösten 2024, och att Finströms kommun 
föreslås få i uppdrag att upphandla en utredredning av förändringsprocessen. 
 

Förslaget kring vidare utredningar bör omfattas av samtliga medlemskommuners 
styrelser inom augusti 2024. 
 

• Utredningen bör beskriva den vidare processen inklusive upplösande av kommunalförbundet, 
avräkning av tillgångar / skulder samt utreda eventuella andra konsekvenser av ett övertagande 
av verksamheten på ett så uttömmande sätt som möjligt. 
• Utredningen bör innehålla alternativ för hur styrningen av utbildningsverksamheten kan organi-
seras, och hur den ekonomiska styrningen mellan värdkommun/primärkommun kan organiseras 
beroende på respektive primärkommuns önskemål kring omfattningen av samordningen. 
• Nuvarande arbetsgrupp föreslås utgöra styrgrupp under utredningsprocessen, möjligen så att 
varje kommun representeras av en person i stället för två. Respektive kommun meddelar vem 
som representerar kommunen i styrgruppen. 
• Alternativ för ägande av fastigheten bör fortsättningsvis utredas 
• En slutrapport inklusive ett förslag till värdkommunsavtal bör avlämnas senast 15.11.2024, så 
att respektive medlemskommun kan ta ställning till detta inom 2024 
• Kostnaderna för utredningen fördelas enligt ägarandelarna i Norra Ålands Utbildningsdistrikt. 
 

Ordförandes förslag: 
Vårdö kommun omfattar förslaget från arbetsgruppen och deltar i den fortsatta utred-
ningen enligt ovan. Vårdö kommun meddelar Finströms kommun att Vårdös representant 
är fullmäktigeordförande Matilda Björklund. 
 

Beslut: 
Enligt förslag, med Carl-Gustav Sjölund som ersättare.  
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Kommunstyrelsen § 168/16.10.2024 
Från Finströms kommun har erhållits ett avtalsutkast kring värdkommun med anslutande 
avtal samt en kort presentation av aspekter på avtalen och öppna frågor.  
  
Vad som nu finns att framföra synpunkter kring är ett preliminärt utkast under pågående 
arbete, för diskussion kring beredskap att alls gå vidare med denna samarbetsform.   
 
Kommundirektörens förslag:  
Kommunstyrelsen ställer sig positiv till överlåtelse av NÅUD/GHS till Finström som 
värdkommun, men låter framföra följande för det fortsatta arbetet i frågan:  
- Den föreslagna kostnadsfördelningen per elev i högstadiet omfattas  
- Varje kommun bör garanteras minst en varsin egen stående plats i den gemensamma 

nämnden 
 
Beslut:  
Enligt förslag, med förtydligande att representation i gemensamma nämnden bör vara 
proportionerlig till befolkningen och regleras i avtalet. 
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§ 169 UTLÅTANDE: STRATEGI FÖR NATURSKYDD 

Kommunstyrelsen § 169/16.10.2024  
Landskapsregeringens miljöbyrå begär utlåtande kring utkast till strategi för naturskydd 
på Åland (ÅLR 2024/6433), enligt bilaga. 
 

I EU-strategin för biologisk mångfald 2030 slås fast att 30 % av alla land- och vattenom-
råden inom den Europeiska unionen ska skyddas på något sätt. 10 % av alla land- och 
vattenområden, ska vara strikt skyddade medan de övriga 20 % kan omfattas av mindre 
strikta bestämmelser. 
 

Bakgrund och ändamål: Den grundläggande målsättningen med programmet är att 
skydda värdefull natur på Åland. Utöver detta program finns även intrångsersättning eller 
att landskapet löser in området för att inrätta naturreservat som alternativ för markägare 
som är intresserade av att skydda sin mark. 
 

Stödmottagare: Markägare (både fysiska och juridiska personer) som äger skogsbruks-
mark på Åland. Kommunal- eller landskapsägd mark omfattas inte av stödprogrammet. 
 
Färdplan: Hur tar vi oss till målet utgående från nuläget? 
[…] 
7. Andra möjligheter? 
- Områden med fiskeförbud, % vatten? En utredning om sådana områden pågår i fiskeribyråns regi. 
Behov finns att utreda hur dessa områden skulle kunna beaktas när man beräknar omfattningen av ett 
varaktigt skydd. 
- kommunal planering, % land? Detta borde kunna utvecklas betydligt i den kommunala planeringen. 
Kommunerna skulle behöva se till att byggandet lämnar en tillräcklig och obruten zon vid strandområden 
och att gröna korridorer även annars lämnas i all planering. Översiktsplanerna kunde utvecklas till ett 
fungerande verktyg där områden skulle lämnas för naturskydd utifrån de naturvärden som finns. 
[…] 
 

Enligt Bilaga 2a till PM med förslag till skyddade områden nämns följande i Vårdö: 
 

- Båtskär eller Rödskär Vårdö 40,82 1648,8 Fritt jakt och fiske finns redan inskrivet så inget borde hindra. 
- Vikskären Vårdö 18 429 Fritt jakt och fiske redan inskrivet, viktigt häckningsområde, viktigt område för 

den hotade vikarpopulationen inom Ålands hav/Skärgårdshavet. 
- Karskär Vårdö 9 188 Gammal kronoholme, fiske- och jaktområde med värdefull karaktär utifrån 

naturvårdssynvinkel. 
- Träskholmsgrund Vårdö 17,9 728 Värdefullt öområde, borde fredas om besittningsfrågan för ½ 

kvotdelarna kan lösas. 
 

Bilaga 2c - Till förslag, UTKAST för utveckling, ÅLANDS LANDSKAPSSREGERINGS BESLUT om inrättande av 
vissa landskapsägda skärgårdsområden som naturreservat, Utfärdad i Mariehamn den XX månad 2023. 
Genom detta beslut inrättas naturreservat enligt nedan: 
Pattskär-Rödskär naturreservat i Vårdö och Kumlinge omfattande Pattskär Rnr 295-408-1-0 och Rödskär Rnr 
941-411-7-0 både land- och vattenområden. 
Karskär naturreservat i Vårdö omfattande Karskär Rnr 941-408-7-0 
Vikskären naturreservat i Vårdö omfattande Vikskären Rnr 941-419-1-0 Landstigningsförbud under 
häckningstid 1.4-30.6 
 
Förteckning och kalkyl över Natura 2000-program från 1998 Bilaga 2, 239 S4 240924, inom Vårdö: 
 

Gloet, Stenverkaområdet i Simskäla, 328,95 ## 1 493 800 utan skogsbestånd, mark vatten 
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Kommundirektörens förslag:  
Kommunstyrelsen tar till kännedom utkast till strategi för naturskydd på Åland (ÅLR 2024 
/6433) enligt bilaga och låter meddela att man i sak välkomnar stöd till privata markägare 
för naturskyddande åtgärder och att man även i fråga om kommunal planering som 
princip välkomnar riktgivande rekommendationer för naturskydd, men att det 
kommunala planeringsmonopolet och den kommunala självstyrelsen jämte möjlighet till 
befolkningsmässig och ekonomisk utveckling behöver beaktas i sammanhanget. 

 
Beslut:  
Enligt förslag, med tillägget att det behöver förtydligas vad som i praktiken avses med 
andelar av mark- och vattenområden som ska ”skyddas på något sätt” respektive ”vara 
strikt skyddade”. 
 
--- 
 

§ 170 UTLÅTANDE: JORDFÖRVÄRV 

Kommunstyrelsen § 170/16.10.2024  
Landskapsregeringen inbegär Vårdö kommuns utlåtande över fysisk persons ansökan om 
rätt att förvärva och besitta fast egendom (ÅLR 2024/6549), enligt bilaga. 
 
Kommundirektörens förslag:  
Kommunstyrelsen förordar att ansökan om jordförvärv beviljas.  
 
Beslut:  
Enligt förslag. 
--- 
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§ 171 DELAKTIGHET VID UPPHANDLINGAR 

Kommunstyrelsen § 171/16.10.2024  
Vid skärgårdskommunmöte i Vårdö 26.9 fördes följande formulering till protokoll: 
 
Skärgårdskommunerna önskar framföra vikten av ömsesidig respekt jämte information, 
kommunikation och dialog med berörda kommuner i alla frågor som rör trafiken i 
skärgården, rörande såväl fysisk infrastruktur som upphandling av både tonnage och drift 
av trafik samt turlistor o dyl, redan under beredningsprocessen och i god tid innan 
åtgärder vidtas och beslut fattas. 
 
Protokollsutdrag jämte skild skrivelse på temat ”Skärgårdskommunernas synpunkter 
rörande infrastruktur och trafik i skärgården” har delgetts ÅLR via registrator (bil). 
 
Kommundirektörens förslag: 
Kommunstyrelsen i Vårdö framför gentemot ÅLR önskemål om praktisk delaktighet i tidigt 
skede i förestående upphandlingsförfaranden av både tonnage och drift av trafik samt 
turlistor o dyl, redan under beredningsprocessen och i god tid innan åtgärder vidtas och 
beslut fattas till den del det rör trafik som ansluter till eller från kommunen. 
Kommunen önskar dialog kring och inflytande över sådant som kravställning av teknisk 
och driftsmässig natur mm. 
 
Beslut: 
Enligt förslag. 
 
----- 

 
 

§ 172 ÖVRIGA FRÅGOR, MÖTETS AVSLUTANDE 

Kommunstyrelsen § 172/16.10.2024  
 

1. Budgetrelaterat  
2. Brand- och räddningsförbundet, årsmöte 
3. Mötets avslutande 

 
Mötet förklaras avslutat kl 21:19. 
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ANVISNING FÖR RÄTTELSEYRKANDE OCH BESVÄRSANVISNING 
 
BESVÄRSFÖRBUD 
Vad förbudet grundar 
sig på 

Eftersom nedan nämnda beslut endast gäller beredning, utlåtande eller verkställighet, kan 
enligt § 112 kommunallagen rättelseyrkande inte framställas eller kommunalbesvär anföras 
över beslutet. 
 
Paragrafer 154-160, 163-170, 172 

Besvär kan inte anföras över nedan nämnda beslut, eftersom skriftligt rättelseyrkande enligt 
§ 110 kommunallagen kan framställas över beslutet. 
(se instruktioner nedan under rättelseyrkanden) 
 
Paragrafer 161, 162, 171 

Enligt § 5 Förvaltningsprocesslagen/annan lagstiftning kan besvär inte anföras över nedan 
nämnda beslut. 
 
Paragrafer och grund för besvärsförbudet: - 

 

 
ANVISNING FÖR RÄTTELSEYRKANDE 
Myndighet till vilken 
rättelseyrkande kan 
framställas, samt tid för 
yrkande av rättelse 

Den som är missnöjd med nedan nämnda beslut kan framställa ett skriftligt 
rättelseyrkande. Skriftligt rättelseyrkande får framställas av den som ett beslut avser 
eller den vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part) samt av 
kommunmedlemmar. 
 
Myndighet hos vilken rättelse yrkas: 
 
Kommunstyrelsen i Vårdö 
Vårdöbyväg 11 
22550 Vårdö 
 
Paragrafer: 161, 162, 171 
 
Yrkandet skall framställas inom 14 dagar från delfåendet av beslutet. En part anses ha 
fått del av beslutet sju dagar efter dagen då brevet avsändes, om inte något annat 
påvisas. En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet sju dagar efter att protokollet 
lagts fram offentligt på den digitala anslagstavlan. 
 

Rättelseyrkandets innehåll Av rättelseyrkandet skall framgå yrkandet och vad det grundar sig på. Yrkandet skall 
undertecknas av den som framställer det. 
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KOMMUNALBESVÄR 
Besvärsmyndighet och 
besvärstid 

I nedan nämnda beslut kan ändring sökas skriftligt genom besvär. Ändring i beslut med 
anledning av rättelseyrkanden kan sökas genom kommunalbesvär endast av den som 
framställt rättelseyrkandet. Om beslutet har ändrats med anledning av 
rättelseyrkandet, kan ändring i beslutet sökas genom kommunalbesvär också av en 
som är part eller kommunmedlem. Ett beslut får överklagas genom kommunalbesvär 
på den grunden att 
1. beslutet tillkommit i felaktig ordning, 
2. den myndighet som fattat beslutet har överskridit sina befogenheter eller 
3. beslutet annars strider mot lag. 
 
Besvärsmyndighet är 
Ålands förvaltningsdomstol 
PB 31 
22101 Mariehamn 
 
Paragrafer:  
 
Besvärstid: 30 dagar från delfåendet av beslutet. 
 
En part anses ha fått del av beslutet sju dagar efter dagen då brevet avsändes, om inte 
något annat påvisas. En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet sju dagar efter 
att protokollet lagts fram offentligt på den digitala anslagstavlan. 

 

FÖRVALTNINGSBESVÄR 
Besvärsmyndighet och 
besvärstid 

Besvärsmyndighet är 
Ålands förvaltningsdomstol 
PB 31 
22101 Mariehamn 
 
Paragrafer: - 
 
Besvärstid: 30 dagar från delfåendet av beslutet. 

 

BESVÄRSSKRIFT 
Besvärsskrift 

I besvärsskriften skall anges 

- ändringssökandes namn, yrke, boningsort och adress 

- vilket beslut som överklagas 

- vilka ändringar som yrkas i beslutet 

- motiveringar till att beslutet bör ändras 
Besvärsskriften skall undertecknas av ändringssökande själv eller av den som författat skriften. Om endast den som 
författat besvärsskriften undertecknar den, skall också yrke, boningsort och postadress anges. 
 
Till besvärsskriften skall fogas det beslut som överklagas, i original eller som officiellt bestyrkt kopia, och intyg om den 
dag från vilken besvärstiden skall räknas. 
 

Inlämnande av besvärshandlingarna 
Besvärshandlingarna skall inlämnas till besvärsmyndigheten före besvärstidens utgång. Besvärshandlingarna kan även 
sändas med post eller genom bud, men i så fall på avsändarens eget ansvar. Handlingarna skall lämnas till posten i så 
god tid att de kommer fram innan besvärstiden går ut. 
 

 


